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Foreword to the XIX UISPP Congress Proceedings

UISPP has a long history, starting in 1865 with the International Congress of Prehistoric 
Anthropology and Archaeology (CIAAP), until 1931, date of the foundation in Bern of UISPP. In 
1955, UISPP became a member of the International Council of Philosophy and Human Sciences, 
associate body of UNESCO.

UISPP is structured around more than thirty scientific commissions which a very representative 
network of worldwide specialist in prehistory and protohistory, and covering all specialist fields 
of archaeology: historiography, archaeological methods and theory, material culture by period 
(Palaeolithic, Neolithic, Bronze Age, Iron Age) and by continents (Europe, Asia, Africa, Pacific, 
America), palaeoenvironment and palaeoclimatology, archaeology in specific environments 
(mountains, desert, steppes, tropical area), archeometry, art and culture, technology and economy, 
biological anthropology, funerary archaeology, archaeology and societies.

The XIX World Congress of the UISPP was subject to the constraints of the Covid19 pandemic. 
Scheduled for September 2020 in Meknes (Morocco), it was finally held remotely in September 
2021, with 32 sessions, 200 participants, 380 communications and 850 authors. The proceedings of 
the congress, published by the UISPP as well as in special issues of specialized scientific journals, 
will remain as the most important result of the Congress.

L’UISPP a une longue histoire, à partir de 1865, avec le Congrès International d’Anthropologie et 
d’Archéologie Préhistorique (C.I.A.A.P.), jusqu’en 1931, date de la Fondation à Berne de l’UISPP. En 
1955, l’UISPP est devenu membre du Conseil International de philosophie et de Sciences humaines, 
associée à l’UNESCO.

L’UISPP repose sur plus de trente commissions scientifiques qui représentent un réseau représentatif 
des spécialistes mondiaux de la préhistoire et de la protohistoire, couvrant toutes les spécialités 
de l’archéologie  : historiographie, théorie et méthodes de l’archéologie, culture matérielle par 
période (paléolithique, néolithique, âge du bronze, âge du fer) et par continents (Europe, Asie, 
Afrique, Pacifique, Amérique), paléoenvironnement et paléoclimatologie, archéologie dans des 
environnements spécifiques (montagne, désert, steppes, zone tropicale), archéométrie, art et 
culture, technologie et économie, anthropologie biologique, archéologie funéraire, archéologie et 
sociétés.

Le XIXème congrès mondial de l’UISPP a subi les contraintes de la pandémie du Covid19. Prévu en 
septembre 2020 à Meknès (Maroc), il s’est finalement tenu en distanciel en septembre 2021, avec 
32 sessions, 200 participants, 380 communications et 850 auteurs. Les actes du congrès, édités par 
l’UISPP ou les numéros spéciaux de revues scientifiques spécialisées, resteront le résultat le plus 
important du Congrès.

François Djindjian

President / Président UISPP
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Introduction

This volume presents a selection of papers given at the General Session 5 (Metal Ages / Âges des 
métaux) of the XIX UISPP World Congress, originally planned to take place in early September 2020 
in Meknes (Morocco), but postponed due to the outbreak of the worldwide Covid pandemic and 
eventually held as a virtual on-line event from 2 to 7 September 2021. Despite those challenging 
circumstances, and very much to the credit of the Meknes organizing committee, the Congress 
turned out to be a resounding success, with many scholars, particularly from African countries 
attending who would not previously have had an opportunity to participate in such a forum.

Seventeen papers were presented at our General Session, covering an exceptionally wide range of 
topics, from the Chalcolithic in Northwest Africa and Iberia, the Bronze Age in Finland and Turkey, 
to the Late Iron Age in France and the eastern Alps. Not all of those papers will be found included in 
the present volume, as some of them were already earmarked for eventual publication elsewhere, 
while others reported on work still very much in progress that their authors deemed not quite 
ready for release in a printed format. The eight papers included in the present volume still provide 
a vivid and representative cross section of the range of topics discussed at the session. 

Last but not least, I would like to thank the organizing committee of the Meknes UISPP World 
Congress, and in particular its General Secretary Prof. Larbi Boudad for their kind invitation to 
chair this General Session and for their tireless support in making it happen in spite of the difficult 
circumstances.

Ce volume présente une sélection de communications présentées lors de la Session générale 5 
(Metal Ages / Âges des métaux) du XIX Congrès mondial de l’UISPP, initialement prévue début 
septembre 2020 à Meknès (Maroc), mais reportée en raison de l’épidémie de la pandémie mondiale 
de Covid et s’est finalement tenu sous forme virtuelle en ligne du 2 au 7 septembre 2021. Malgré ces 
circonstances difficiles, et tout au crédit du comité d’organisation de Meknès, le Congrès s’est avéré 
être un succès retentissant, avec de nombreux universitaires, en particulier des pays africains, qui 
n’auraient pas eu auparavant l’occasion de participer à un tel forum.

Dix-sept communications ont été présentées lors de notre Session générale, couvrant un éventail 
exceptionnellement large de sujets, du Chalcolithique en Afrique du Nord-Ouest et dans la 
péninsule Ibérique, l’âge du Bronze en Finlande et en Turquie, au second âge du Fer en France 
et dans les Alpes orientales. Tous ces articles ne seront pas inclus dans le présent volume, car 
certains d’entre eux étaient déjà destinés à une éventuelle publication ailleurs, tandis que d’autres 
rendaient compte de travaux encore en cours que leurs auteurs ne jugeaient pas tout à fait prêts à 
être publiés sous forme imprimée. Les huit articles inclus dans le présent volume offrent toujours 
un aperçu vivant et représentatif de l’éventail des sujets abordés lors de la session.

Enfin et surtout, je tiens à remercier le comité d’organisation du Congrès mondial de l’UISPP de 
Meknès, et en particulier son secrétaire général, le professeur Larbi Boudad, pour leur aimable 
invitation à présider cette session générale et pour leur soutien inlassable à sa réalisation malgré 
les circonstances difficiles.

Dirk Brandherm

President of the UISPP Scientific Commission  
‘Metal Ages in Europe and the Mediterranean’

Président de la Commission scientifique de l’UISPP  
« Âges des métaux en Europe et en Méditerranée »


